
 طرح ساماندهی خودرو آماده تصویب
طرح ساماندهی خــودرو که در کمیسیون صنایع دو معادن 
مجلس تصویب شده بود پس از ایراد شورای نگهبان به ماده 4 آن 
مبنی بر واردات محصولات هیبریدی با تعرفه صفر که مخالف با 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی شناخته شده بود حال مجدد در 
حالی با اصلاح کمیسیون مربوطه آماده تصویب نهایی در صحن علنی 
مجلس می شود که بر اساس این طرح هر شخص حقیقی و حقوقی 
می تواند نسبت به واردات خودرو در قالب یکی از دو روش »در ازای 
صادرات کالا« یا »واردات بدون انتقال ارز« اقدام کند. این دو روش 
برای ورود خودروهای خارجی با هدف »استقلال واردات خودرو از 
تعهد ارزی سیاستگذار« طراحی شده است. در واقع ماده 4 این طرح 
از سوی شورای نگهبان مغایر بندهای ۸ و ۹ سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتی و در نتیجه مغایر بند ۱ اصل ۱۱۰ قانون اساسی شناخته 
شده بود و با عودت آن به کمیسیون صنایع مورد اصلاح قرار گرفت 
بر اساس این اصلاح کمیسیون صنایع و معادن برای واردات خودرو 
تاکید کرده در صورتی امکان واردات از سوی اشخاص حقیقی و 
حقوقی وجود خواهد داشت که به ازای صادرات خودرو یا قطعات یا 
سایر کالاها و خدمات مرتبط با انواع صنایع نیرو محرکه یا از طریق 
واردات بدون انتقال ارز نسبت به واردات خودروی تمام برقی یا دو 
نیرویی )هیبریدی( یا واردات خودروی بنزینی یا گاز سوز با برچسب 
انرژی B و بالاتر یا دارای شاخص ایمنی سه ستاره یا بالاتر بر اساس 
گواهی های استاندارد معتبر، معادل ارزش صادراتی اقدام شود در 
واقع مجلس نشینان با قید صادرات خودرو و یا قطعات در ازای 
واردات اگرچه قصد دارند علاوه بر جلوگیری از خروج ارز به افزایش 
صادرات در این حوزه سرعت بخشند اما بررسی ها نشان می دهد در 
شرایط کنونی به دلیل مشکلات ناشی از کمبود نقدینگی و همچنین 
مسایل تحریمی که تامین برخی از قطعات را با چالش مواجه کرده 
علاوه بر کاهش تولید و عرضه خودروسازان در بازار داخلی میزان 
صادرات خودروسازان نیز در سال گذشته با کاهش چشمگیری 
مواجه شده است به گونه ای که آمار ارائه شده از گمرک میزان صادرات 
خودروسازان داخلی را در سال ۹۸ حدود ۱3۰۰ دستگاه اعلام کرده 
که این میزان در سال گذشته به کمتر از 5۰۰ دستگاه رسیده است. اما 
باید توجه داشت که این مصوبه مجلس به نوعی هم راستا به رویکرد 
فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت قرار گرفته است به گونه 
ایکه فاطمی امین پس از رای اعتماد از مجلس و تکیه زدن بر صندلی 
وزارت ساماندهای بازار خودرو و افزایش تولید تا 3 میلیون دستگاهی 
و صادرات یک میلیون دستگاه از میزان را به عنوان مهمترین رویکرد 

خود در صنعت خودرو عنوان کرده بود. البته فارغ از اینکه صادرات در 
ازای واردات نمی تواند در کوتاه مدت تسهیل کننده  باشد کارشناسان 
یکی از مهمترین موانع در تحقق مصوبه مجلس را حضور مافیای پر 
قدرت مونتاژ کاران چینی می دانند که در خلال محدودیت های 
حمایتی با استفاده از فضای انحصار نسبت به فروش محصولات 
بی کیفیت چینی آن هم تا 3 برابر قیمت واقعی به مصرف کنتدگانی 
اقدام کرده اند که در این مدت از بازار متنوع خودرو بی نصیب مانده اند.  
همچنین یکی دیگر از تبصره های مصوبه مجلس به حذف انحصار 
واردات خودرو از طریق نمایندگی ها اشاره دارد که اگرچه در گذشته 
واردات خودرو از طریق اشخاص مشکلاتی را در زمینه فروش و انجام 
تعهدات به همراه داشت اما جلوگیری از انحصار نمایندگی خود 
می تواند گامی رو به جلو در حذف افراد خاص برای واردات باشد که باز 
هم واردات از سوی هر فرد یا شرکتی صورت گیرد آینده آن به صادرات 
محصولات و قطعات داخلی گره خورده است. همچنین در مصوبه 
کمیسیون صنایع و معادن بر واردات بدون انتقال ارز تاکید شده که 
به نظر می رسد این بند متناسب با شرایط ارزی و درآمدی کشور ارائه 
شده است، اما اینکه چگونه امکان واردات خودرو از این طریق امکان 
پذیر است پیش از این حجت ا... فیروزی، عضو کمیسیون صنایع و 
معادن عنوان کرده بود که »ارز موردنیاز برای واردات خودرو از داخل 
کشور تامین نخواهد شد، بلکه افراد و خودروسازانی می توانند واردات 
خودرو انجام دهند که خودرویی صادر کرده باشند و از محل صادرات 
خودرو و معادل آن، می توانند خودرو وارد کشور کنند. همچنین 
قطعه سازان نیز اگر قطعه صادر کنند، می توانند معادل آن، خودرو 
بیاورند و افراد حقیقی غیردولتی که نفت خریداری و آن را صادر و به 
فروش برسانند، می توانند از محل ارز آن، خودرو به کشور وارد کنند و 
همچنین اشخاصی که ارز در بیرون از کشور داشته و تعهدی نسبت به 
بازپرداخت آن به دولت ندارند، می توانند از محل آن خودرو به کشور 
وارد کنند.« طی دوسال گذشته بسیاری از وارد کنندگان و ذی نفعان 
واردات خودرو به کشور با فشار به بانک مرکزی خواهان واردات خودرو 
از منبع ارزی خود در خارج از کشور بودند این در شرایطی است که 
بانک مرکزی هیچ گاه به این درخواست روی خوش نشان نداد اما این 
مصوبه مجلس روزنه امیدی را برای این دسته از افراد ایجاد کرده 
است. اما رویکرد کمیسیون مجلس در استفاده از ظرفیت های شورای 
رقابت در واردات خودرو مبنی بر اینکه  سقف تعداد خودروهای مجاز 
وارداتی، هر شش ماه یک بار توسط شورای رقابت و بر اساس میزان 
کمبود عرضه نسبت به تقاضای موثر خودروی سواری طی یک سال 
گذشته تعیین شود.این نگرانی دامن زده که آیا از این پس پای شورای 

رقابت به موضوع قیمت گذاری در خــودروهای وارداتی نیز باز خواهد 
شد موضوعی که به نظر می رسد در حالیکه خودروسازان داخلی تمام 
تلاش خود را بکار گرفته اند تا با استفاده از رویکرد فاطمی امین نسبت 
به لزوم ساماندهی و اصلاح بازار خودرو پس از سال ها از چمبره قیمت 
گذاری دستوری که بیشترین عامل در زیان انباشت خودروسازان و بر 
هم خوردن تعادل در بازار است رهایی یابند اما این مصوبه به معنای 
آن است که شورای رقابت علاوه بر خودروهای داخلی از این پس 
در خودروهای وارداتی نیز اعمال نظر خواهد و تمامی رشته های 

خودروسازان داخلی را پنبه می کند.
 واردات خودروهای کارکرده محال است

همچنین  در بخش دیگری از تبصره این مصوبه تاکید شده واردات 
مجدد اقلام صادر شده ممنوع بوده و در حکم قاچاق تلقی می شود 
که چندان جای بحثی ندارد اما در آخرین بند این مصوبه به امکان 
واردات خودروهای کارکرده با عمر کمتر از سه سال در چارچوب این 
ماده اشاره کرده که مقررات در آن توسط وزارت صمت تعیین می شود 
شاید به جرات می توان گفت واردات خودروهای کار کرده برندهای 
معتبر آن هم با قیمت هایی بسیار ارزان در شرایطی که از کیفیتی به 
مراتب بالاتر از خودروهای جدید داخلی و حتی چینی برخوردارند به 
معنای حذف تمامی گروه هایی است که در خلال این سال ها از فضای 
بدون رقابت بیشترین سود را به جیب زده اند. بنابراین از هم اکنون 
می توان پیش بینی کرد این بند از مصوبه هیچگاه مجال اجرا نخواهد 
داشت. همانگونه که تجربه واردات کامیون های دست دوم اروپایی 
با عمر کمتر از 3 سال و سنگ اندازی هایی که در زمینه تخصیص ارز 
و ترخیص این خودروها از گمرک وجود دارد نشان می دهد واردات 
خودروهای دست دوم نیز آینده ای مشابه در انتظارشان خواهد بود.  
طرح ساماندهای بازار خودرو و آزاد سازی واردات احتمالا در هفته 
آینده به صحن علنی مجلس خواهد رفت و از اظهارات و موضع گیری 
های مجلس نشینان و مسئولان این حوزه می توان نتیجه گرفت مورد 
تصویب مجلس نشینان نیز قرار خواهد گرفت. در این رابطه اگرچه 
هنوز فاطمی امین اظهار نظر مشخصی را در این زمینه ارائه نداده اما 
اظهارات او پس از جلسه رای اعتماد که در خصوص آزاد سازی واردات 
گفته بود اولویت با متعادل شدن تراز ارزی کشور است و بعد از آن 
رقابت در بازار خودرو می تواند مفید باشد نشان می دهد وزیر صمت 
نیز چندان با واردات خودرو با افزایش رقابت پذیری مخالف نیست 
حال باید منتظر شد و دید ایا اجرای این مصوبه با وجود تمامی اما و 
اگرهای مطرح شده می تواند به نوعی بازار پر التهاب خودرو را به نفع 

مصرف کنندگان واقعی تغییر دهد.
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آرمان ملی: طرح ساماندهای صنعت خودرو که از سوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس با ایراد شورای نگهبان به ماده 4 این طرح همراه شده بود حال با اصلاح ایرادات شورای نگهبان و تصویب کمیسیون 
مربوطه در فاز نهایی تصویب قرار گرفت. بر اساس این طرح که یکی از مهمترین بندهای آن آزادسازی واردات خودروهای هیبریدی و همچنین خودروهای بنزینی و امکان واردات خودروهای دست دوم 
با عمر کمتر از سه سال است اگرچه به واسطه تبصره هایی که در راستای سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی در زمینه واردات در مقابل صادرات و همچنین عدم ایجاد تعهد ارزی جدید برای دولت اتخاذ 
شده با اما و اگرهای زیادی همراه خواهد شد اما قطعا این مصوبه را می توان گامی نخست در زمینه اصلاح بازار خودرو و مقابله با بازار انحصاری تلقی کرد اگرچه که تجربه نشان داده انحصار حاکم بر بازار 
که در نتیجه محدودیت های وارداتی ایجاد شده در خلال چند سال اخیر مهمترین محل در تامین سود مافیای خودرو بوده و مشابه آن را در واردات و ترخیص کامیون های دست دوم اروپایی شاهد بودیم، 
بنابراین در خوش بینانه ترین حالت در صورت تحقق سیاست های وزیر صمت برای افزایش تولید و صادرات به همراه ایجاد رقابت در بازار این مصوبه به تنهایی نمی تواند در کوتاه مدت تسهیل کننده 

بازگشت رقابت و در نتیجه آرامش به بازار پر التهاب خودرو باشد.

 برق15 هزار تومانی
 برای 25 میلیون مشترک

آرمان ملی: افزایــش تعرفه برق مشترکان که قرار 
است با استفاده از طــرح پلکانی به اجرا گذاشته شود 
نگرانی های زیادی را برای مشترکان خانگی ایجاد کرده 
است موضوعی که بررسی ها نشان می دهد با توجه به 
وجود 36 میلیون مشترک که از میان بالغ بر 3۰ میلیون 
آن را مشترکان خانگی تشکیل می دهند همچنان مبنای 
محاسبه تعرفه برق بر اساس 3۰۰ کیلو وات ساعت در ماه 
است که به گفته مسئولان بالغ بر ۸6 درصد از مشترکان 
یعنی بیش از 25 میلیون مشترک مصرفی کمتر از این 
میزان دارند که به گفته مسئولان این حوزه هزینه برق آنها 
کمتر از ۱5 هزار تومان در ماه می شود البته از این میزان 
حدود ۱۰ میلیون مشترک نیز مصرفی کمتر از ۱۰۰ کیلو 
وات ساعت در ماه دارند که به گفته سخنگوی صنعت برق 
هزینه برق آنها رایگان خواهد بود. در این رابطه مصطفی 
رجبی مشهدی سخنگوی صنعت برق می گوید: تعرفه 
برق مشترکانی با مصرف زیر ۱۰۰ کیلووات ساعت رایگان 
محاسبه می شود که بر این اساس حدود ۱۰ میلیون 
مشترک را شامل می شود. وی در ادامه در خصوص نحوه 
محاسبه نرخ برق  فزود: مشترکانی که زیر 3۰۰ کیلووات 
ساعت مصرف داشته باشند، در گروه خوش مصرف ها 
قرار می گیرند که حدود ۸6 درصد از مشترکان در این 
بخش قرار دارند و هزینه برق ماهانه این مشترکان حدود 
۱5 هزار تومان است. وی ادامه داد: تعرفه برق مشترکانی 
که تا سطح 3۰۰ کیلووات ساعت مصرف کنند، تنها 
هفت درصد در سال اضافه می شود اما کسانی که بیش 
از این میزان مصرف داشته باشند، ۱6 درصد دیگر نیز 
به تعرفه برق آنها اضافه می شود. سخنگوی صنعت برق 
خاطرنشان کرد: از میان همه مشترکان کشور، ۱4 درصد 
جزو پرمصرف هایی هستند که دو برابر الگو برق مصرف 
می کنند اما از این میان تنها 2 درصد در گروهی قرار 
می گیرند که بیش از 2 برابر الگو برق مصرف و قبض هایی 
با ارقام بالا را دریافت می کنند. رجبی مشهدی با عنوان 
اینکه براساس قانون، هزینه برق مصرفی مشترکان تا 
دو برابر الگو با تعرفه عادی محاسبه می شود اما مازاد 
برآن با میانگین قیمت تمام شده انرژی های تجدیدپذیر 
محاسبه خواهد شد، گفت: به طور مثال اگر مشترکی ۷۰۰ 
کیلووات ساعت مصرف داشته باشد، تا سقف 6۰۰ کیلووات 
ساعت آن با تعرفه عادی محاسبه و ۱۰۰ کیلووات ساعت 
آن با میانگین قیمت تمام شده انرژی تجدیدپذیر محاسبه 
می شود. سخنگوی صنعت برق افزود: مشترکان پرمصرف 
می توانند برای تامین برق مورد نیاز خود اقدام به احداث 
مولدهای خورشیدی کوچک کنند یا آنکه هزینه برق 
مصرفی خود را براساس میانگین قیمت تمام شده 
انرژی های تجدیدپذیر بپردازند. رجبی مشهدی با عنوان 
اینکه برای هر منطقه الگویی تعریف می شود که براین 
اساس5 منطقه شامل یک منطقه عادی و 4 منطقه 
گرمسیر وجود دارد، گفت: بیش از ۸۰ درصد مناطق 
کشور در گروه مناطق عادی قرار می گیرند و شهرهایی 
مانند تهران، تبریز، مشهد در این گروه قرار دارند که الگوی 
مصرف برق در این مناطق 3۰۰ کیلووات ساعت است و 
کسانی که بیش از این میزان برق مصرف کنند، در زمره 

مشترکان پرمصرف قرار می گیرند.

اقتصاد در قاب اصلاحات پایه ای
آرمان ملی: تیم اقتصــادی دولــت مدعی است 
در هماهنگی با هم قرار دارند و ایــن انتظار می رود 
که با برنامه ریزی مدون بتوانند مشکلات اقتصادی 
امروز کشور را با فوریت و اولویت بخشی به بحران ها 
و با برنامه ریزی و استفاده از تجربیات دیگر کشورها 
و با تکیه بر علم نه چیز دیگر و استفاده از نخبه ها و 
فعالان اقتصادی کم کنند. این اتفاق می تواند بیفتد 
هرچند که اصلاحات اقتصادی زمانبر خواهد بود، اما 
نتیجه آن می تواند تا سال ها باعث آرامش مردم شود. 
سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد با اشاره به برنامه 
دولت سیزدهم برای بهبود محیط کسب و کار، اظهار 
داشت: موضوع بهبود محیط کسب و کار یک موضوع 
فرابخشی است و به همین جهت بنای ما این است 
که هیات مقررات زدایی و تسهیل مجوزهای کسب 
و کار را در این زمینه فعال کنیم و از همان روز اول 
به مرکز ملی سپردم که پیش جلسات هیات مقررات 
زدایی  تشکیل شود. او افزود: مقرر شده مجوزهایی را 
که افراد از وزارت بهداشت و وزارت صمت ماه ها برای 
دریافت آن باید منتظر باشند، در گام اول مجوز مجوز از 
درگاه ملی مجوزها کافی باشد و متقاضی شروع فعالیت 
اقتصادی بتواند با همان مجوز کار را شروع کند و پس از 
شروع کار، سایر دستگاه ها فرایند اعطای مجوز را انجام 
دهند. در واقع همان طور که رئیس جمهور در تبلیغات 
انتخاباتی بیان کردند نظارت و صدور مجوز پسینی 

باشد به جای صدور پیشینی. 
 شفافیت شرکت های دولتی 

او با بیان اینکه بازگشت اعتماد به مسئولان شاه بیت 
کلیدواژه مسئولان دولت دولت سیزدهم است، گفت: 
یکی از مصادیق پاسخگویی در حــوزه وزارت اقتصاد، با 
توجه به نقش مدیریتی وزارت اقتصاد در اداره شرکت 
های دولتی، شفاف کردن شرکــت های دولتی است. 
چرا عملکرد برخی شرکت های دولتی خوب نبوده و 
می شنویم که برخی شرکت های دولتی به حیاط خلوت 
عده ای تبدیل شده است و یا اینکه بازدهی شرکت های 
دولتی پایین است؟ به جهت اینکه درمورد عملکردها 
پاسخگویی وجود نداشته اشت. خاندوزی افزود: کاری 
کنیم که شرکت های دولتی در مقابل سوء عملکرد و 
حسن عملکرد پاسخگو باشند و یکی از ابزارهای مهم که 
در دنیا هم رواج دارد شفافیت عملکرد دولت هاست. در 
حال حاضر اگر شرکتی بورسی باشد به راحتی در کدال 
وضعیت صورت مالی، افزایش سرمایه، اعضای هیات 
مدیره و.. دیده می شود و دقیقا همین سطح از شفافیت 
برای بانک های دولتی و شرکت های دولتی باید ایفا شود 
به من به عنوان تعهدات سنجش پذیر دولت این وعده 
اعلام می کنم و تلاش می کنیم در ماه آینده صورت 
مالی شرکت های دولتی را به همان شفافیت که در 
بورس است برای دولتی ها هم ایفا کنیم. وضعیت شرکت 
ها مشخص است و مشخص می شود که عملکرد افراد 
چگونه بوده و عزل و نصب ها براساس صلاحیت ها باشد. 
جامعه ببیند دولت به شفافیت تن می دهد و مشخص 
شود کسی را که به کار می گمارد چه سوابقی دارد و 
چگونه انتخاب شده است. او درباره انحصارات یک راهکار 
مهم که به زودی در دستور کار قرار می گیرد، ورود 
شرکت ها و تامین سرمایه شرکت ها راتامین سرمایه 
کنیم. در 5 ماهه گذشته چه میزان عایدی نصیب بخش 
واقعی اقتصاد شده است؟ آمارها اعداد خوبی را روایت 
نمی کند و غلبه بیشتر با بازار سرمایه است و هم ورود به 
بازار سرمایه سخت است و هم تامین مالی حداقل است. 

 چابک سازی سازمان بورس 
او در پاسخ به این سوال که برنامه های دیگری شما 
برای بازار سرمایه چیست، گفت: فهرست کارها خیلی 
زیاد است اما به عنوان نمونه یک بخشی از کار این است 
که نهادهای بازار سرمایه برای خلق ابزارهای مالی جدید 
و برای احقاق حقوق سهامداران چابک تر واکنش نشان 
دهند و عمل کنند. این مجموعه ای از تدابیر است که 
در کنار سیاست های اقتصادی باعث رونق بازار سرمایه 
می شود. وزیر اقتصاد با اشاره به تغییرات قیمتی برخی 
کالاها و در هفته های اخیر، گفت: فرض کنید فشاری 
که در چند روز گذشته وارد شد که عرضه سیمان در 
بورس کالا افزایش یابد و ثمره آن کاهش بیش از 25 
درصدی قیمت ها شد. وقتی برای قیمت سیمان در 
مدت چند روز از بهای 3۷ هزار تومان به 2۷ هزار تومان 
می رسیم نشان می دهد شفافیت می تواند کشف 
قیمت ها را عادلانه تر کند و قطعا اگر واقعا تمام کالاها 
در بورس صورت بگیرد کشف قیمت عادلانه تر و شفاف 
تر خواهد شد. او تصریح کرد: این گفتمان مشترک بین 
وزارت اقتصاد و وزارت صنعت وجود دارد و این همکاری 
باعث این اتفاق برای سیمان شد.قدم به قدم به سمت 
بازگرداندن حس اعتماد می رویم. وزیر اقتصاد با بیان 
اینکه اصلاح حکمرانی بازار سرمایه و شورای عالی بورس 
باید انجام شود، گفت: طرحی هم در مجلس برای اصلاح 
حکمرانی بورس تدوین شده که به نظر من الان زمان 
خوبی است که طرح مجلس با همکاری دولت به طرح 

اصلاحی خوبی تبدیل شود و به تصویب برسد.
 هوشمندسازی نظام مالیاتی

وزیر اقتصــاد درباره اتصال اطلاعات حساب های 
بانکی به سازمان امور مالیاتی، گفت: تا دو سال پیش 
بهانه بود که اطلاعات کافـی به دست سازمان مالیاتی 
نمی رسد اما بعد از تصویب اصلاحیه ماده ۱6۹ مکرر و 
مواد دیگر قانون مالیاتی های مستقیم این داده های 
بانکی به طور متناوب در اختیار سازمان امور مالیاتی 
قرار می گیرد. اطلاعات برخط )آنلاین( نیست اما روند 
دریافت اطلاعات خوب است. او تاکید کرد: چیزی که 
ما احتیاج داریم همان هوشمندسازی مالیاتی است و 
در شرایط فعلی در فضای غبارآلود کار می کنیم حال 
آنکه با فناوری های موجود می توانیم شفافیت و عدالت 
مالیاتی را به وجود بیاوریم و تنها راه عادلانه اداره کردن 
کشور این است که سوار بر داده های اقتصادی شویم و 
بعد از آن است که می توانیم بگوییم عادلانه مالیات می 
گیریم. خاندوزی گفت: ما نه نظام مالیاتی هوشمند 
داریم و نه نظام توزیع یارانه هدفمند و هوشمند. تلاش 
های خوبی انجام گرفته اما متناسب با سطح امکانات و 
ظرفیت هایی که در کشورهای همتراز خودمان مشاهده 
می کنیم می بینیم که فاصله خیلی زیاد است چون ما 

سوار بر داده ها نیستیم. 

گـــزارش 

آرمان ملی: برق یکی از اصول مهم در ادامه 
پایدار توسعه کشورها در هر زمینه ای است و 
نمی توان پیشرفت را بدون برق تصور کرد؛ در 
ایران متاسفانه با اجرا نشدن تعهدات توسعه 
تجهیزات تولید برق و ساخت نیروگاه کمبود برق 
و قطعی گسترده رخ داد که این قطعی خسارت 
زیادی را به بخش های مختلف اقتصادی از جمله 
فولاد وارد کرد. کمبود برق و قطعی گسترده 
به یک معضل جدی در اقتصاد ایران تبدیل 
شده و صنایع را فلج و خسارت های زیادی را 
هم به صنایع وارد کرده است. به همین منظور 
سمینار چالش برق در زنجیره فولاد برگزار 
شد. سید رسول خلیفه سلطانی، دبیر انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: با اظهارنظرها 
و اجرای پنل های تخصصی، تمام ابعاد تامین 
پایدار برق تولیدکنندگان زنجیره فولاد بررسی 
و باتوجه به ترکیب حاضران در این سمینار 
از مدیران وزارت صمت و نیرو تا شرکت های 
معدنی، فولادی، نیروگاهــی و تشــکل های 
تخصصی حوزه برق و انرژی، راهکارهای عملی 
برای رفع چالش برق و ابعاد سرمایه گذاری در 
این حوزه ارائه می شود. بهرام سبحانی، رئیس 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران نیز ضمن 
اشاره به اینکه براساس افق چشم انداز فولاد 
قرار بر این بوده که تا سال ۱4۰4 به میزان 
55 میلیون تن ظرفیت تولید داشته باشیم، اظهار 
کرد: اما در سال جاری با کمبود و بحران برق 
مواجه شدیم. در سال گذشته نیز محدودیت گاز 
و برق وجود داشت و نتیجه این بود که امروز با 
ظرفیت بالقوه 4۰ میلیون تن، تنها 3۰ میلیون 

تن تولید داریم. او افزود: در حقیقت با وجود 
اینکه ظرفیت آماده بهره برداری 4۰ میلیون 
تن است اما نتوانتسم به این عدد برسیم. این 
درحالی است زمانیکه برای یک واحد تولیدی 
برنامه تولید تدوین می شود، روند تولید بایستی 
ادامه دار باشد تا صرفه اقتصادی از بین نرود. حال 
امروز در این شرایط، 25 میلیون تن ظرفیت 
نصب شده و موجود در واحدها، بلااستفاده 
مانده است. سعید زرندی، معاون طرح و برنامه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت هم ضمن اشاره 
به رشد هشت درصدی صنعت کشور در سال 
جاری اظهار کرد: ظرفیت فعلی کنستانتره 
سنگ آهن در کشور حدود 5۷ میلیون و 66۰ 
هزارتن است  که ۸۰ میلیون تن در این بخش 
هدف گذاری شده و در حوزه گندله نیز ظرفیت 
تولید 4۷ میلیون و 6۰۰ هزار تن است و برای آن 

هدف گذاری 5۸ میلیون تنی صورت گرفته است. 
همچنین میزان ظرفیت فعلی آهن اسفنجی 
حدود 35 میلیون تن و هدف گذاری در این 
حوزه بر مبنای 52.۷ تن برنامه ریزی شده است 
و در بخش نورد هدف گذاری 46 میلیون تنی با 
رسیدن به ظرفیت تولید 5۸ میلیون تنی محقق 
شده است. زرندی ضمن ابراز امیدواری نسبت 
به تامین برق پایدار بخش صنعت کشور توسط 
وزارت نیرو و اجرایی شدن طرح تامین ۱۰ هزار 
مگاوات برق توسط بخش صنایع، بر ضرورت 
تمرکز برای تامین برق و انرژی مورد نیاز صنایع 
در ماه های آینده تاکید کرد و گفت: لازم است از 
هم اکنون تدابیر لازم برای جلوگیری از ایجاد 
محدودیت در تامین گاز این واحدها در زمستان 
در نظر گرفته شود تا دیگر شاهد اینگونه اتفاقات 
تلخ برای صنعت نباشیم. زرندی میزان خسارت 

ناشی از قطعــی برق واحدهای فولادی )تنها در 
زیرمجموعه ایمیدرو( را هفته ای 235 میلیون 
دلار اعلام کرد و گفــت: بـــرای دستیابــی 
و تحقق هدف 55 میلیون تنی فولاد، حداقل 
5۰۰۰ مگاوات کمبود برق وجود دارد. وزارت 
صمت در کنار رایزنی ها و پیگیری هایی که با 
وزارت نیرو جهت تامین برق بخش صنعت انجام 
داد، پیگیری موضوع سرمایه گذاری در حوزه 
برق را نیز در دستور کار خود قرار داد. محسن 
طرزطلب، مدیرعامل برق حرارتی گفت: علاوه بر 
همکاری با صنایع برای شروع عملیات اجرایی و 
احداث نیروگاه های جدید، حدود 4۰۰۰ مگاوات 
نیروگاه گازی قابل ارتقا، 3۰۰۰ مگاوات ساختگاه 
آماده احداث نیروگاه و 3۰۰۰ و 5۰۰ مگاوات 
نیروگاه  فرسوده قابل نوسازی در اختیار این 
شرکت است که حاضریم آنها را به صورت مزایده 
در اختیار صنایع قرار دهیم. او یادآور شد: در چند 
سال اخیر به دلیل وقوع ترسالی امکان استفاده 
حداکثری از نیروگاه های برق آبی و جابجایی بار 
صنایع پرمصرف برای وزارت نیرو وجود داشته 
تا بتواند به نحوی دوران پیک مصرف برق را 
مدیریت کند، اما در سال جاری به دلیل افزایش 
دما و بروز خشکسالی بی سابقه در کشور این روند 
تحقق نیافته و مطمئنا مشکلات پیش  آمده در 
تابستان امسال طی سال های پیش رو نیز ادامه 
خواهد یافت. امکان دیگر برای صنایع، افزایش 
توان تولید و ارتقای واحدهای در حال اجرا است 
که برق حرارتی در صورت انجام سرمایه گذاری 
توسط بخش صنعتی امکان در اختیار قرار دادن 

برق تولید شده را به صنایع خواهد داشت.

صنعت فولاد متضرر از قطعی برق؛

کاهش ظرفیت تولید به 30 میلیون تن 

نیــم نگــاه

 همراهی اصناف برای 
تحقق وعده ساخت یک میلیون مسکن

آرمان ملی: ساخت یک میلیــون مسکن در سال 
وعده بزرگی است که دولت سیزدهـم آن را مطرح کرد؛ 
وعده ای که با برآوردهای ابتدایی حداقل چهار هزار 
میلیارد تومان در سال نقدینگی نیاز دارد تا بتواند به 
اجرا برسد که این تامین این مبلغ در شرایط حاضر برای 
دولت کمی با مشکل همراه است. هرچند که در بین 
هزینه های جاری دولت گم است! با این حال به نظر می 
رسد دولت برای اجرای این وعده جدی است تا حتی 
اگر نتوانست یک میلیون واحد مسکونی را بسازد بتواند 
به تحقق نیمی از این وعده دست یابد؛ از این رو دستگاه 
های اجرایی در این زمینه فعال شده و حتی اتاق اصناف 
ایران هم در این راه همراه دولت شده است. جلال الدین 
محمدشکریه، نائب رئیس اول اتاق اصناف ایران گفت: 
دولت می خواهد کار بزرگی در نظام اقتصادی کشور 
انجام دهد. بهتر است که دولت فراخوانی به اصناف 
دهند تا آن دسته از واحدهای صنفی تولیدی، توزیعی 
و خدمات فنی که مایلند در اجرای این طرح حضور 
فعال داشته باشند، ثبت نام کرده و ظرفیت های خود 
را معرفی کنند. به عبارت دیگر، برای ساخت این تعداد 
مسکن به کالاها و مصالح زیادی نیاز است و برخی 
از اصناف می توانند با تولید، توزیع و خدمات فنی 
این ملزومات را فراهم کنند. او گفت: طبیعی است 
که دولت باید اعتبارسنجی کند و از ظرفیت صنوف 
استفاده کند. اما شرط استقبال اصناف از این طرح 
پایبندی دولت به قراردادهای مالی خود با اصناف 
است. شکریه در ادامه تصریح کرد: روش هایی برای 
استفاده از ظرفیت صنوف در اجرای این طرح می توان 
پیشنهاد داد؛ از جمله استفاده از شرکت های متمرکز 
یا شرکت های تخصصی. او  افزود: یکی از پیشنهاد ها 
می تواند این باشد که واحدهای صنفی ثبت نام شده در 
قالب یک شرکت متمرکز خدمات خود را به دولت ارائه 
دهند. در این روش، دولت می تواند ساخت هر بلوک 
را به یک شرکت واگذار کند تا سرعت اجرا بالا برود. 
در مرحله های بعد هم می تواند آن ها را ارزیابی کند. 
نائب رئیس اول اتاق اصناف ایران ادامه داد: پیشنهاد 
دیگر این است که شرکت های تخصصی ایجاد شوند و 
هر صنف تفکیک شده، مجموعه ای تشکیل داده و در 
ادامه کار را بین خودشان تقسیم کنند. او تاکید کرد: 
با بررسی بیشتر می توان پیشنهادات دیگری هم به 
دولت ارائه کرد اما آنچه مسلم است این که، با تسهیل 
ساخت و ساز و با استفاده از ظرفیت اصناف و پرهیز از 
تجربیات ناموفق گذشته می توان این مهم را با ضریب 

مطمئن تری پیش برد. 

رویکــرد

گزارش »آرمان ملی« از اما و اگرهای اجرای مصوبه آزادی سازی واردات خودرو:

کام چینی سازان از واردات خودرو شیرین نمی شود 
   آزادسازی واردات در چمبره انحصارگران 


